
ZACHWYT T¢˚NIAMI

     Rozmowa Aldony Nocnej z kardyna∏em Zenonem Grocholewskim, czternastym honorowym
obywatelem Ciechocinka

     Kardyna∏ Zenon Grocholewski urodzi∏ si´ 11 paêdziernika 1939 r. w Bródkach w archi-
diecezji poznaƒskiej. Âwi´cenia kap∏aƒskie otrzyma∏ 27 maja 1963 w Polsce. Od 1966 r. studio-
wa∏ na Wydziale Prawa Kanonicznego Papieskiego Uniwersytetu Gregoriaƒskiego, gdzie w 1972
roku uzyska∏ doktorat odznaczony z∏otym medalem. Dzisiaj jest wielkim kanclerzem tej uczelni.
     Po studiach rozpoczà∏ prac´ w Najwy˝szym Trybunale Sygnatury Apostolskiej, a od listopada
1999 r. sprawuje urzàd prefekta Kongregacji Wychowania Katolickiego (Seminariów i Instytutów
Naukowych)  przy Stolicy Apostolskiej, któremu podlegajà katolickie szko∏y na Êwiecie. W 1983
r. otrzyma∏ Êwi´cenia biskupie, a osiem lat póêniej zosta∏ honorowym arcybiskupem Agropoli.
W 2001 r. zosta∏ kardyna∏em.
     Kardyna∏ Zenon Grocholewski jest autorem ponad 500 publikacji w 12 j´zykach: w∏oskim,
∏aciƒskim, polskim, s∏owackim, niemieckim, angielskim, francuskim, hiszpaƒskim, portugalskim,
rosyjskim, czeskim i holenderskim (a ponadto jeden tekst w j´z. maltaƒskim).

W wi´kszoÊci sà to prace naukowe zw∏aszcza z prawa kanonicznego procesowego i ma∏˝eƒs-
kiego. Ma szczególne zas∏ugi w odnowieniu prawa kanonicznego oraz praktyki sàdów koÊcielnych
w krajach postkomunistycznych.
     Doktor honoris causa Akademii Teologii Katolickiej i Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego.
     Otrzyma∏ wiele tytu∏ów honorowych: obywatelstw i cz∏onkostw, m.in. honorowy obywatel
miasta Trenton, Pinceton, Agropoli, Levoãa, a ostatnio  Poznania i Ciechocinka.
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-  Jakie znaczenie ma dla Jego Eminencji honoro-
we obywatelstwo Ciechocinka?
     - G∏ównie uczuciowe. Ciechocinek w pewien spo-
sób przypad∏ mi do gustu. Po kilkukrotnym pobycie
zazna∏em tutaj du˝o przyjaêni, serdecznoÊci, ˝yczliwoÊ-
ci i opieki. Poza tym miasto bardzo mi si´ podoba,
przede wszystkim ze wzgl´du na zieleƒ i spokój. Nie
ma tu ha∏aÊliwej muzyki ze wszystkich stron. Mo˝na
spokojnie pospacerowaç i porozmawiaç. Ciechocinek
posiada tak˝e walory  uzdrowiskowe. Zasadniczo pra-
cuj´ bardzo du˝o, wi´c w czasie wakacji potrzeba mi

troch´ ciszy i spokoju oraz chcia∏bym równie˝ pod-
reperowaç swoje zdrowie. To wszystko daje mi Cie-
chocinek. Honorowe obywatelstwo ma w∏aÊciwie zna-
czenie pewnej przyjaêni. Zawsze Ciechocinek darzy∏
mnie swojà sympatià, podobnie jak ja darz´ go swo-
jà.

- Jego Eminencja jest ju˝ po raz czwarty sp´dza
urlop pod t´˝niami. Jak postrzega Jego Eminencja
Ciechocinek? Czy bardzo zmieni∏ si´ przez ostatnie
lata?

- W Sanatorium „Pod T´˝niami”, w którym miesz-
kam, co roku obserwuj´ du˝o zmian. OsobiÊcie jes-
tem pe∏en podziwu dla prezesa tego obiektu, który
ma mnóstwo inicjatywy, inwencji i anga˝uje si´ bar-
dzo mocno w swojà prac´ od samego rana do póêne-
go wieczora. MyÊl´, ˝e w∏aÊnie dlatego sanatorium
bardzo si´ rozwija. Teraz powstaje nowoczesny kom-
pleks balneologiczny. Liczba pacjentów jest tu du˝a.
A je˝eli chodzi o miasto za du˝o zmian nie odczuwam.
Wydaje mi si´, ˝e w tym roku jest wi´cej kuracjuszy.
Mam nadziej´, ˝e  plany zmian w parku Zdrojowym
zostanà zrealizowane. Poza tym zosta∏a cz´Êciowo
wyremontowana t´˝nia nr 2, która przez d∏ugi czas
nie dzia∏a∏a i widoczny by∏ jedynie jej szkielet. MyÊl´,
˝e remont tego obiektu jest bardzo istotny. Park T´˝-
niowy jest pi´knym terenem spacerowym. ˚ycz´ Cie-
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chocinkowi, ˝eby si´  rozwija∏ si´ w tym kierunku, aby
by∏ miejscem wypoczynku, spokoju, pi´kna i zieleni.

Najbardziej jestem urzeczony Ciechociƒskimi Im-
presjami Artystycznymi dla osób niepe∏nosprawnych.
Jest to pi´kna i humanitarna inicjatywa. Uwa˝am, ˝e
m∏odzi ludzie, którzy wyst´pujà podczas koncertów,
wykazujà du˝e poczucie swojej godnoÊci. Ich piosen-
ki nie sà banalne, sà refleksyjne i zawierajà wiele myÊ-
li - optymistycznych i humanitarnych. Mo˝e w∏aÊnie
zetkni´cie si´  z cierpieniem powoduje, ˝e prze˝ywa-
jà swoje cz∏owieczeƒstwo bardziej g∏´boko i refleksyj-
nie. Dlatego z wielkà sympatià odnosz´ si´ do m∏odych
ludzi, którzy wykazujà ogromnà energi´ i optymizm
mimo swojej kondycji.

- Które miejsca  w mieÊcie lubi  Jego Eminencja
szczególnie?

 - Zanim przyjecha∏em do Ciechocinka, to nie zna-
∏em go. Trafi∏em do Sanatorium „Pod T´˝niami” tro-
ch´ przypadkowo. By∏em zaskoczony pi´knem tego
obiektu, znakomità obs∏ugà. Widaç tu szeroki rozmach.
Tutaj czuje si´ zainteresowanie cz∏owiekiem pod ka˝-
dym wzgl´dem. Drugim miejscem sà t´˝nie - niezwyk-
le oryginalne obiekty. Nigdzie nie widzia∏em czegoÊ
podobnego, choç wiem, ˝e sà np. w Niemczech. W
Ciechocinku nastàpi∏o moje pierwsze spotkanie z te-
go rodzaju budowlà.

 - W ubieg∏ym roku  ukaza∏a si´ ksià˝ka „Jan Pa-
we∏ II w s∏u˝bie KoÊcio∏owi”. Co sk∏oni∏o Jego Emi-
nencj´ do jej napisania?
     - To sà g∏ównie moje dwa referaty. Jeden z nich
wyg∏osi∏em na Uniwersytecie Adama Mickiewicza w
Poznaniu z okazji 25-lecia pontyfikatu Jana Paw∏a II,
a drugi zaprezentowa∏em na jednym  z mi´dzynaro-
dowych sympozjów w Rzymie na temat wybitnych
postaci Polaków ˝yjàcych za granicà. OczywiÊcie o
Janie Pawle II napisa∏em du˝o wi´cej. Najwi´ksze za-
interesowanie wzbudzi∏ referat wyg∏oszony w Pa∏acu
Luksemburskim w Pary˝u podczas mi´dzynarodowe-
go kongresu na temat „Jan Pawe∏ II i Êwiat polityki”.
Bra∏o w nim udzia∏ bardzo wielu dyplomatów, minis-
trów, ambasadorów, profesorów ró˝nych dziedzin.
Poproszono mnie o omówienie ciekawego tematu,
jakim jest zagadnienie filozofii prawa Jana Paw∏a II.
Jestem z wykszta∏cenia prawnikiem a nie filozofem,
wi´c troch´ si´ obawia∏em na poczàtku, jak wybrn´ z
tà filozofià. Kosztowa∏o mnie to troch´ pracy, bo mu-
sia∏em przeczytaç prace filozoficzne Karola Wojty∏y.
Najlepszà ksià˝kà jest „Osoba i czyn”, t∏umaczona na
wiele j´zyków. Mój referat wyg∏oszony w j´zyku fran-
cuskim zosta∏ przet∏umaczony na 9 j´zyków. By∏ to
jedyny mój artyku∏, który czyta∏ Jan Pawe∏ II jako pa-
pie˝. Zainteresowa∏ si´ nim, przeczyta∏ go i potem
rozmawialiÊmy na jego temat. Jest to publikacja o Ja-
nie Pawle II, która znalaz∏a najbardziej szeroki od-
dêwi´k. Zainteresowali si´ nim prawnicy. W Kolum-
bii ukaza∏a si´ te˝ publikacja w j´zyku hiszpaƒskim
„Jan Pawe∏ II Wielki” zawierajàca referaty: pierwszy
przedstawiony podczas otwarcia Katedry Jana Paw∏a
II na uniwersytecie, drugi wyg∏oszony dla elity kul-
turalnej, a tak˝e moje kazania i artyku∏y z ró˝nych
gazet, które napisa∏em o Janie Pawle II.

- Mówi si´ o pokoleniu JP2, pokoleniu Jana Paw-

∏a II. Dlaczego mo˝na tak mówiç?  Czy rzeczywiÊcie
mo˝na tak mówiç?

- MyÊl´, ˝e Jan Pawe∏ II by∏ cz∏owiekiem, który po-
ciàga∏ m∏odzie˝. Na zjazdach m∏odych ludzi by∏o zaw-
sze ich wi´cej ni˝ przewidywano. Sàdz´, ˝e pociàga∏
autentycznoÊcià. To by∏ prawdziwy cz∏owiek. Nikt nie
mia∏ wàtpliwoÊci, ˝e to, co mówi, to jest to, w co g∏´-
boko wierzy, czym ˝yje. Nie by∏ ∏atwy. Jego wymogi
moralne by∏y bardzo mocne. Nigdy nie zmienia∏ nau-
ki KoÊcio∏a, a mimo to m∏odzie˝ do niego ciàgn´∏a.
MyÊl´, ˝e mo˝na w historii ostatnich naszych czasów
znaleêç ma∏o ludzi takich jak Jan Pawe∏ II. On rozma-
wia∏ z ludêmi wszystkich wyznaƒ, ludêmi nauki, polity-
ki, z m∏odzie˝à, robotnikami, chorymi, dziennikarza-
mi. Nie ma kategorii ludzi, z którymi by nie rozmawia∏.
Wobec wszystkich okazywa∏ szacunek, nie obrazi∏ ni-
kogo. Zawsze by∏ autentycznym Êwiadkiem Chrystusa.
Przez 27 lat swojego pontyfikatu nie musia∏ zmieniaç
swojego zdania, nigdy nie musia∏ si´ wycofywaç. Ta-
kiego drugiego cz∏owieka nie by∏o. Spójne w Nim by-
∏o to, co mówi∏, z tym co robi∏, o czym Êwiadczy∏. By∏
autentycznym cz∏owiekiem, któremu mo˝na by∏o za-
wierzyç, który wypowiada∏ si´ z mi∏oÊcià do drugiego
cz∏owieka.

-  Jakie jest zdanie Jego Eminencji o pomyÊle wpro-
wadzenia religii jako przedmiotu maturalnego?

- Nie widz´ najmniejszej trudnoÊci, ˝eby to by∏
przedmiot do wyboru. Nasza ca∏a kultura  europejs-
ka jest oparta na chrzeÊcijaƒstwie. Najwi´ksze zabyt-
ki literatury, kultury, sztuki, architektury wyros∏y prze-
cie˝ na kanwie kultury chrzeÊcijaƒskiej. NieznajomoÊç
Biblii prowadzi to tego, ˝e m∏odzie˝ nie jest w stanie
zrozumieç literatury i sztuki. Ponadto coraz wi´cej jest
prac naukowych z ró˝nych dziedzin wiedzy, które
odnoszà si´ do wartoÊci religijnych. W pewnym sen-
sie dzisiaj zainteresowanie religià w nauce jest sto-
sunkowe du˝e. Dodam, ˝e za pontyfikatu Jana Paw∏a
II powsta∏o na Êwiecie ponad 250 uniwersytetów ka-
tolickich. To jest bardzo du˝o.

- Czy Jego Eminencja mo˝e udzieliç  m∏odym lu-
dziom rady,  jak spo˝ytkowaç m∏odoÊç?

- Uwa˝am, ˝e bardzo wa˝ne jest zainteresowanie
idea∏ami, szukanie jakiegoÊ wzorca, sensu dla ˝ycia i
pracy. Tym, co rujnuje, jest jakaÊ pustka. Ja kierowa-
∏em si´ w swoim ˝yciu wartoÊciami, jakie otrzyma∏em
jako dziecko w rodzinie.

- Dzi´kuj´ za rozmow´.                 Aldona Nocna


